



McGill

McGill School of
Communication Sciences and Disorders

The Distinguished Alumni Award for Professional Leadership 2012



Photo: Maryaloe Mulally Photography

Upon graduating from the School of Communication Sciences and Disorders in 1972, Sharon Fotheringham embarked upon a career as a Speech-Language Pathologist. Her career path was not to be an ordinary one.

The clinical part of her journey spanned the next 24 years of her life. During this time, Sharon worked with distinction with both adults and children in a number of clinical settings in Nova Scotia, Prince Edward Island, and Ontario.

In 1996, Sharon's talents and important contributions to the profession were recognized when she was appointed as the first Director of Speech-Language Pathology and Standards of the Canadian Association

of Speech-Language Pathologists and Audiologists (CASLPA). In this pioneering role, Sharon was responsible for coordinating and implementing national standards for Speech-Language Pathologists, which she did with characteristic passion and zeal.

During her 15 years of leadership at CASLPA, Sharon's invaluable contributions included:

- Developing standards for University accreditation, CASLPA clinical certification standards, and competency profiles for professionals;
- Negotiating mutual recognition agreements with international professional associations in the United States, Australia, United Kingdom, New Zealand, and Ireland that gave national recognition to the high standards of training of Canadian Speech-Language Pathologists;
- Supporting CASLPA committees on a range of topics, from tele-practice to outcome measures, and helping to develop policies on professional standards, ethics, clinical certification examinations, and continuing education;
- Participating in numerous reports and position papers, including a recent report on services to First Nations, Métis and Inuit Children, the Caseload Management Planning Tool, and Recommendations for working conditions in schools for Speech-Language Pathologists and Audiologists.

The School of Communication Sciences and Disorders takes great pride in honouring Sharon Fotheringham with **The Distinguished Alumni Award for Professional Leadership**, and congratulates her for her unique and long-lasting contributions to the field of Speech-Language Pathology.

McGill School of Communication Sciences and Disorders

Established in 1963 as the first program in Canada to offer both clinical training in speech-language pathology and doctoral training in communication sciences and disorders.

We Recognize Excellence...

In keeping with its history of excellence in the clinical and research domains, the School is proud to honour distinguished graduates for their outstanding contributions to the advancement of scientific knowledge and clinical practice in the field of communication sciences and disorders.

The **Distinguished Alumni Award for Professional Leadership** gives special recognition every two years to a graduate of the M.Sc.A. program who has distinguished himself or herself in the professional community by providing outstanding leadership in service delivery or clinical supervision, and/or making other significant innovative contributions to the field of communication sciences and disorders. The **Distinguished Alumni Award for Research Leadership** gives special recognition every five years to a graduate of the MSc or PhD programs who has distinguished himself or herself in the academic community by providing exemplary leadership in research and training in the field of communication sciences and disorders.

For more information about these awards or to make a donation to the program, please visit www.mcgill.ca/scsd/news/alumni-awards. To request a nomination form or to update your contact information on our alumni list please contact scsd@mcgill.ca or SCSD Alumni Recognition, School of Communication Sciences and Disorders, McGill University, 1266 Pine Ave W., Montréal, Québec, H3G 1A8.

www.mcgill.ca/scsd/



McGill

L'École des sciences de la
communication humaine de McGill

Prix de l'excellence des diplômés pour le leadership professionnel 2012

Photo : Maryalice Mullally Photography



Diplômée de l'École des sciences de la communication humaine en 1972, Sharon Fotheringham s'est lancée dans la carrière d'orthophoniste. Son cheminement de carrière n'a pas du tout été banal.

La partie clinique de son parcours a duré pendant les 24 prochaines années de sa vie. Durant cette période, Sharon s'est démarquée dans son travail avec les adultes et les enfants dans une multitude de milieux cliniques de la Nouvelle-Écosse, de l'Île-du-Prince-Édouard et de l'Ontario.

En 1996, les talents de Sharon ainsi que ses importantes contributions à la profession ont été reconnus lorsqu'elle a été la première personne nommée directrice de l'orthophonie et des normes professionnelles de l'Association canadienne des orthophonistes et audiologistes (ACOA). Dans ce rôle de pionnière,

Sharon avait le mandat de structurer et d'instaurer les normes professionnelles canadiennes pour les orthophonistes, mandat qu'elle a rempli avec la passion et le zèle qui la caractérisent.

Au cours de ses 15 ans de leadership à l'ACOA, Sharon a apporté de nombreuses contributions inestimables, y compris :

- L'élaboration de normes pour l'accréditation universitaire, de normes pour la certification clinique de l'ACOA, et de profils des compétences pour les professionnels;
- La négociation d'accords de reconnaissance mutuelle avec les associations professionnelles internationales des États-Unis, de l'Australie, du Royaume-Uni, de la Nouvelle-Zélande et de l'Irlande, qui ont accordé une reconnaissance nationale aux normes de formation exigeantes imposées aux orthophonistes canadiens;
- Le soutien aux comités de l'ACOA chargés d'examiner une variété de sujets, de la télépratique à l'évaluation des impacts, et l'élaboration de politiques sur les normes professionnelles, sur les codes déontologiques, sur les examens de certification clinique et sur la formation continue;
- La rédaction de nombreux rapports et exposés de principes, y compris un rapport récent sur les services offerts aux enfants des Premières Nations, des Métis et des Inuits, l'outil de planification de la gestion du nombre de cas et des recommandations sur les conditions de travail des orthophonistes et des audiologistes dans les écoles.

L'École des sciences de la communication humaine est fière de décerner le **Prix de l'excellence des diplômés pour le leadership professionnel** à Sharon Fotheringham, et la félicite pour ses contributions remarquables et durables au domaine de l'orthophonie.

L'École des sciences de la communication humaine de McGill

Créée en 1963, elle a été la première école canadienne à offrir un programme de formation clinique en orthophonie et un programme de doctorat en sciences de la communication humaine.

Nous reconnaissons l'excellence

Fidèle à sa tradition d'excellence dans le domaine clinique et celui de la recherche, l'École est fière d'honorer d'éminents diplômés pour leur contribution exceptionnelle à l'avancement des connaissances scientifiques et de la pratique clinique dans le domaine des sciences de la communication humaine.

Le Prix du leadership professionnel aux diplômés émérites est remis à tous les deux ans à un diplômé ou une diplômée du programme M.Sc.A. Le récipiendaire s'est distingué au sein de la communauté professionnelle par son leadership exceptionnel en matière de prestation de services ou de supervision clinique, ou par sa contribution importante et novatrice dans le domaine des sciences de la communication humaine. **Le Prix du leadership en recherche** est remis tous les cinq ans, à titre de prix spécial, à un ou une diplômé(e) des programmes de maîtrise ou de doctorat qui s'est distingué au sein de la communauté universitaire par son leadership exemplaire sur les plans de la recherche et de la formation dans le domaine des sciences de la communication humaine.

Pour en savoir plus sur les prix aux diplômés émérites ou pour verser un don à ce programme, consultez le site www.mcgill.ca/scsd/news/alumni-awards/. Pour demander un formulaire de mise en candidature ou mettre à jour vos coordonnées sur notre liste de diplômés, envoyez un courriel à l'adresse scsd@mcgill.ca ou écrivez à : ESCH Reconnaissance des diplômés, École des sciences de la communication humaine, Faculté de médecine, Université McGill, 1266, avenue des Pins Ouest, Montréal (Québec) H3G 1A8

www.mcgill.ca/scsd/